



المسيح هو الله

يعطينا إنجيل اليوم (مرقس ٢: ١، ١٢) ثلاثة أدلة على ألوهية السيد المسيح :

الأول هو أنه فاحص ما يدور في القلب: "وكان قوم من الكتبة هناك جالسين يفكرون في قلوبهم ... فللوقت شعر يسوع بروحه أنهم يفكرون هكذا في أنفسهم فقال لهم لماذا تفكرون بهذا في قلوبكم" (مرقس ٢: ٦، ٨). الله وحده هو فاحص القلوب، جاء في سفر الملوك أنه بعدما تم بناء الهيكل وقف سليمان يصلي فقال: "فاسمع أنت من السماء مكان سكنائك وإعفر وإعمل وإعظ كل إنسان حسب كل طريقه كما تعرف قلبه لأنك أنت وحدك قد عرفت قلوب كل بني البشر" (١ ملوك ٨: ٣٩).

والسيد المسيح كشف فكرهم "فقال لهم لماذا تفكرون بهذا في قلوبكم" ولم يقدر أن ينكروا، وهذا دليل على أن علمه بفكرهم كان سليماً.

وفي إنجيل المرأة التي كانت خاطئة وغسلت رجليه بدموعها علم يسوع ما يدور في فكر سمعان. وهناك أمثلة كثيرة تثبت أن السيد المسيح كان يعلم ما يدور في عقول الناس، لكن الله والله وحده هو الذي يعلم تمام العلم كل ما يدور في عقل الإنسان فالملائكة لا يعلمون ما في الفكر، كذلك القديسين لا يعلمون ما في الفكر، والشيطان لا يعلم ما في الفكر، الله وحده يعلم، فإن كان السيد المسيح يعلم فلا شك انه هو الله.

الدليل الثاني هو غفران الخطايا: "فلما رأى يسوع إيمانهم قال للمفلوج يا بني مغفورة لك خطاياك." (مرقس ٢: ٥)، والمعروف أن الله وحده هو الذي يغفر الخطايا وهذا ما قاله الكتبة الواقفين: "لماذا يتكلم هذا هكذا بتجديف. من يقدر أن يغفر خطايا إلا الله وحده." (مرقس ٢: ٦، ٧). كان قرار السيد المسيح بالمغفرة حاسم وغير مشروط "يا بني مغفورة لك خطاياك" فهو قرار صاحب سلطان... لم يصلى ويطلب من الله، لم يبتهل ويتضرع أو يتوسل، فالسيد المسيح تكلم بسلطان مطلق عن ثقة.

وبرهن بالدليل الثالث على أنه هو الله ألا وهو مقدرته على الشفاء "ولكن لكي تعلموا أن لابن الإنسان سلطاناً على الأرض أن يغفر الخطايا. قال للمفلوج لك أقول قم وإحمل سريرك وإذهب إلى بيتك. فقام للوقت وحمل السرير وخرج قدام الكل حتى بهت الجميع ومجدوا الله قائلين ما رأينا مثل هذا قط." (مرقس ٢: ١٠، ١٢).

لا أحد يستطيع أن يشفي أي مريض بمجرد كلمة، فهذا السلطان لله وحده فالسيد المسيح برهن في معجزة شفاء المفلوج على أنه هو الله.

Jesus is God

- ❖ Today`s Gospel reading (Mark 2 : 1, 12) gives us three proofs of the Divinity of our Lord Jesus Christ.
- ❖ First that He knows what is inside the heart "and some of the scribes were sitting there, and reasoning in their hearts ... but immediately when Jesus perceived in His spirit that they reasoned thus within themselves, He said to them, Why do you reason about these things in your hearts?" (Marc 2: 6 – 8). Only God knows what is inside the heart. After building the temple Solomon prayed and said "then hear in heaven Your dwelling-place, and forgive, and act, and give to everyone according to all his ways, whose heart You know ; (for You alone know the hearts of all the sons of men)" (1Kings 8: 39).
- ❖ The Lord Jesus revealed the thoughts of the scribes: "Jesus ... said to them, Why do you reason about these things in your hearts?" and they could not deny which is a proof that what He knew about their thoughts was right.
- ❖ In the Gospel of the sinner woman who washed his feet with her tears, Jesus knew the thoughts of Simon and there are many examples which confirm that Jesus knew what was in the minds of the people. And only God knows perfectly what is in man`s mind; no one knows the thoughts of man no angels nor saints nor satan, just God knows, so if the Lord Jesus knew then, certainly He is God.
- ❖ The second proof is that He forgives sins: "When Jesus saw their faith He said to the paralytic, "Son, your sins are forgiven you." (Marc 2: 5). It is well known that only God forgives sins and that is what the scribes said "why does this man speak blasphemies like this? Who can forgive sins but God alone" (Marc 2 : 6 – 7). The forgiveness of the Lord Jesus Christ was definite and unconditional "Son, your sins are forgiven you", it is a decision of someone with authority, He did not pray and ask from God, He did not beseech or entreat... the Lord Jesus spoke with complete authority, in whole confidence.
- ❖ He demonstrated that He is God by the third proof which is His power to heal "But that you may know that the Son of man has power on earth to forgive sins (he said to the paralytic), "I say to you, Arise, take up your bed, and go to your house. immediately he arose, took up the bed, and went out in the presence of them all; so that all were amazed, and glorified God, saying, We never saw anything like this" (Marc 2 : 10 – 12).
- ❖ No one can heal any sickness by just one word, this authority is only to God, the Lord Jesus demonstrated in the miracle of healing the paralytic that He is God.

Church News and Schedule by telephone: 514 274-1589

Church's website www.stmarkmontreal.ca

For visitation, please contact any of the fathers and leave a message

Fr. Pishoy Saad: 514-274-6119 frpishoy@stmarkmontreal.ca

Fr. Mikhail Aziz: 514-278-3859 frmikhail@stmarkmontreal.ca

Fr. Antonios Attalla: 514-947-6272 franthony@stmarkmontreal.ca

For church information mark@stmarkmontreal.ca

Service schedule	جدول مواعيد الخدمة			
+ Confessions	Tue	4 - 7½	PM	+ إعتراقات
+ The Holy Liturgy	Wed	5½ - 7½	AM	+ القداس الإلهي
+ Prayer Meeting	Thu	7½	PM	+ إجتماع صلاة
+ The Holy Liturgy	Fri	8 - 10	AM	+ القداس الإلهي
+ Confessions	Fri	7½ - 10	PM	+ إعتراقات
+ Youth Meeting	Fri	8 - 9½	PM	+ إجتماع الشباب
+ St. Monica and St. Augustine group meeting	Fri	8½ - 9½	PM	+ إجتماع أسرة القديسة مونيكا والقديس أغسطينوس
+ Coptic hymns class (KG - Grade 3)	Sat	1 - 2	PM	+ درس الحان و قبطي (grade 3 - KG)
+ Coptic hymns class (Grade 4 - 6)	Sat	2 - 3	PM	+ درس الحان و قبطي (grade 4 - 6)
+ Sons of Light Club (age 10 - 16)	Sat	2 - 7	PM	+ نادي أبناء النور (سن 10 - 16 سنة)
+ Angels Club	Sat	3 - 7½	PM	+ نادي الملائكة
+ Vespers prayer, sermon and praises	Sat	7½	PM	+ عشية ، العظة، التسبحة
+ The Holy Liturgy	Sun	8½ - 11	AM	+ القداس الإلهي
+ Sunday School	Sun	11½ - 12½	AM	+ مدارس الأحد
+ Meeting of the Eritrean brethren	Sun	12½ - 1½	PM	+ إجتماع الأخوة الإرتريين
+ Service meeting	Sun	1 - 2	PM	+ إجتماع الخدمة
+ Coptic hymns class (grades 7 - 11)	Sun	1 - 3	PM	+ درس الحان و قبطي (grade 7 - 11)
+ Coptic hymns class (cegep and +)	Sun	2 - 4	PM	+ درس الحان و قبطي (cegep & +)

أخبار الكنيسة

1. إقترب موعد البازار السنوي وتحتاج الكنيسة إلى متطوعات ومتطوعين - الرجاء الإتصال بجيهان ونيس 571-7520 (514) .
2. بدأ الشباب أمس إحتفالاً يستمر 3 أيام بعيد الشكر - ويستمر اليوم 3 مساءً BBQ ثم غدا الساعة 11 صباحاً brunch ثم يتحركون إلى الميناء القديم وفي المساء يعودون لدرس الكتاب.
3. بدأ الكشافة تسجيل الأولاد والبنات من سن 8 - 12 من الأحد الماضي ويستمر اليوم أيضاً ورسوم التسجيل 30 دولار - الإتصال مع كاثي عوض -586 (514) 7922.
4. تمت إحتفالات مهرجان الكرازة لعام 2009 - وإشتراك فيها 354 فرد من كنائس المدينة كلها - وذلك في كنيسة مارمرقس السبت الماضي.
5. يلجأ البعض منا - ربما من الأطفال - إلى وضع أشياء في فتحة أى من أبواب الكنيسة المؤدية للخارج حتى يسهل عليه الرجوع - رجاء بالحاح أن لا يحدث هذا وأن ننبه أطفالنا إلى هذا - فهذا يكلف الكنيسة تكاليف عالية لإصلاح الأبواب.

CHURCH NEWS

1. The Annual Bazaar of the Church is approaching and the Church needs volunteers. To participate please call Gehane Wanis at (514) 571-7520.
2. The youth started yesterday a three days celebration of the Thanksgiving. It will continue today with a BBQ at 3:00 p.m. then tomorrow a brunch will be at 11:00 a.m. after which they will go to the Old Port and return back in the evening for Bible Study.
3. Registration for the scout (ages 8 to 12) started last Sunday and continues today. For registration 30\$ fees are required, contact Cathy Awad at (514) 586-7922.
4. The celebration of Mahragan Al Keraza for 2009 took place last Saturday in Saint Mark Church with the participation of 352 persons from Montreal churches.
5. Some people, may be children, put things in the church's door openings (the exit doors) in order to re-enter the church from the same door, we consistently request you not to do this thing and to make the children aware that this act costs the church high expenses to fix the doors.